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A rangos esemény fõvédnökeként dr.
Fazekas Sándor miniszter volt jelen, s
a közel 300 vendég átfogó elõadások-
ban ismerhette meg a növényi fajtakí-
sérletezés múltját és jelenét. A NÉBIH
a 125 éves jubileum alkalmából a fajta-
kísérleti területen hosszú idõn át és ki-
emelkedõ színvonalon dolgozó mun-
katársak részére bronz emlékplakettet
adományozott, valamennyi jogelõd ne-
vében is. Az erdészeti szakterületrõl
Bagaméry Gáspár, Proksza Péter és dr.
Bach István vehette át a jubileum al-
kalmából készített kisplasztikát. Dél-
után a konferencia szakterületenkénti
(szántóföld, kertészet, erdészet) szek-
cióülésekkel folytatódott.

Az erdészeti szekcióülést Ugron
Ákos Gábor helyettes államtitkár nyi-
totta meg. Megnyitó beszédében hang-
súlyozta, hogy a magyar mezõgazda-
ság és benne az erdõgazdálkodás
számára a biológiai alapok jelentik a
termesztés biztonságát. A magas szín-
vonalú növénytermesztés alapját jelen-

tõ genetikai anyagok megõrzése, a nö-
vényfajták állami elismerése, a megfe-
lelõ minõségû vetõmag, vegetatív sza-
porító-alapanyag, illetve ültetési anyag
elõállítása és felhasználása, valamint
a korszerû fajtahasználat alapvetõ
nemzetgazdasági érdek – áll a szakte-
rületet szabályozó Vetõmagtörvény
preambulumában. Kiemelte, hogy az
erdõ védelme már a szaporítóanyag
megválasztásával elkezdõdik, hiszen
ez biztosítja az erdõ hosszú távon is
biztonságosan fenntartható voltát.

„A múlt eredményei – a jelen folya-
matai – és a jövõ igényei” – a konfe-
rencia erdészeti szekciójának elõadá-
sait ezen alapelvek mentén állították
össze a szervezõk. Áttekintést kaptunk
az elmúlt mintegy öt évtized nemesíté-
si munkájának eredményeibõl, a jelen-
leg és a közeli jövõben használt fajták
termesztési lehetõségeirõl, valamint a
klímaváltozással terhelt jövõre történõ
felkészülés eddigi eredményeirõl, és
gondolkodhattunk a továbblépés le-
hetséges irányairól is. 

Az elmúlt négy évtized eredményei-
rõl dr. Bach István tartott elõadást, aki
részletesen beszámolt az erdészeti faj-
takísérleti munka kialakításának fõbb
állomásairól és a rendszer folyamatos

fejlesztésérõl, beleértve a „Fajtakis” ne-
vû értékelõ program kidolgozását és
használatát. 

A konferencia levezetõ elnöke – dr.
Bordács Sándor – az erdészeti fajta-
vizsgálat újabb eredményeit mutatta
be, az elõadását két nemesítõ cég kép-
viselõjének – Németh Jenõ és Magyari
Csaba – bemutatója követte az akác-,
illetve a nyárnemesítés legújabb ered-
ményeirõl. 

Ezután dr. Borovics Attila a NAIK Er-
dészeti Tudományos Intézet igazgatója
a döntéstámogató rendszerek fejleszté-
sének eredményeirõl számolt be, be-
mutatva, hogy állandó monitorozási és
adatfeldolgozási módszerek kidolgozá-
sa nélkül nem lehet a származások és
szaporítóanyagok tekintetében megfe-
lelõ döntést hozni a jövõben. 

A múlt tanulságainak felhasználásá-
val készítette el dr. Mátyás Csaba aka-
démikus az erdészeti nemesítést bemu-
tató prezentációját, leszögezve, hogy a
jövõ legfontosabb kihívása a klímavál-
tozás, amely csak erõsíti az erdészeti
nemesítési munka fontosságát és a te-
repi kísérletek fenntartását. 

Az elõadásokat követõen szakmai
vitára került sor, amelynek során az
elõadások témaköréhez kapcsolódó
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125 éves a hazai növényfajta-kísérlet

A Nemzeti Élelmiszerlánc-biztonsági
Hivatal (NÉBIH) a 125 éves jubileumi
fajtabemutató programsorozatának
részeként erdészeti fajtabemutató
rendezvényeket szervezett Tolnán,
Helvécián és Monorierdõn. A NÉBIH
Növénytermesztési és Kertészeti
Igazgatósága által szervezett bemu-
tatókról a korábbi lapszámokban be-
számoltunk, elsõsorban az erdészeti
célú akác, nemesnyár és fûz fajta-
vizsgálatok legújabb eredményeirõl
gyõzõdhettek meg a résztvevõk. A
rendezvényeket záró, a fajtakísérlet
125 évének eredményeit összefogla-
ló szakmai konferenciát a Mezõgaz-
dasági Múzeum dísztermében tartot-
ták meg 2017. október 3-án. 
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genetikai, ökológiai, szaporítóanyag-
gazdálkodási és erdõmûvelési kérdé-
sek is felmerültek. A témakörök, a kér-
dések és válaszok – beleértve a
lehetséges szakmai döntéseket, illetve
a nyitott kérdéseket is – az alábbiak-
ban foglalhatók össze.

Az erdõgazdálkodásban olyan sza-
porítóanyagot kell felhasználni, amely
lehetõvé teszi a környezethez jól alkal-
mazkodott, genetikailag változatos er-
dei ökoszisztémák kialakulását, a ter-
mészeti rendszerek és a biológiai fajok,
taxonok evolúciós képességének meg-
õrzését, és amelytõl egyúttal az erdõk
élõfakészletének növelése, a faanyag
minõségének javulása, illetve az erdõk
környezetre gyakorolt jótékony hatásá-
nak megõrzése és javítása kellõ bizton-
sággal elvárható. 

A természetközeli erdõk esetében
az adott ökológiai feltételekhez jól al-
kalmazkodott, genetikailag kielégítõen
sokszínû és evolúciós képességû, vala-
mint a fatermesztés céljainak is megfe-
lelõ szaporítóanyagot kell biztosítani. 

A jelen kor igényeinek megfelelõ
szaporítóanyag biztosításán túl figye-
lembe kell vennünk a változó környe-
zeti feltételeket is, gondoljunk itt a vár-
ható klímaváltozásra, az ezzel együtt
járó talajszárazodásra, illetve a szélsõ-
séges idõjárási és természeti jelenségek
– árvizek, szélviharok stb. – gyakorisá-
gának növekedésére.

Az erdõtelepítések esetében az õs-
honos tölgyfajok, kemény és lágy lom-
bos elegyfajok ’Kiemelt’ és ’Vizsgált’
kategóriájú szaporítóanyagának hasz-
nálata javasolt, amihez növelni kell
ezen fajok megfelelõ kategóriájú sza-

porítóanyag-forrásainak kapacitását.
Különösen fontos ez a klímaváltozás
következtében fokozatosan átstruktu-
rálódó gazdálkodói igények miatt. 

Egyrészt a szaporítóanyagokról egy-
re részletesebb genetikai információ-
kat igényelnek az erdõgazdálkodók,
amit a tömegtermelést biztosító szár-
mazásazonosított kategóriájú szaporí-
tóanyagok egyáltalán nem, vagy alig
biztosítanak. 

Másrészt egyre nagyobb igény fog
mutatkozni a déli származású, a hazai-
tól eltérõ génkészletû, de a változó kli-
matikus feltételeknek jobban megfele-
lõ szaporítóanyagokra is. A külföldi
származású szaporítóanyag-tételek
visszaellenõrizhetõsége pedig a ’Ki-
emelt’ és ’Vizsgált’ kategóriákban haté-
konyabban megoldható.

A várható problémák kivédésére fel
kell készülnie a szaporítóanyag-ágazat-
nak is. A meglévõ genetikai erõforrá-
saink megõrzése kiemelten fontos sze-
repet kap, de az erõforrások racionális
hasznosítása is ugyanolyan fontos fel-
adatunk. 

A hagyományos hazai genetikai erõ-
források (szaporítóanyag-bázisok, gén-
banki anyagok, nemesített fajták stb.)
használata mellett szükség lesz új for-
rások bevonására. A természetközeli
erdõgazdálkodás számára a változó
klimatikus feltételeknek megfelelõ, õs-
honos fafajaink plasztikusabb alkal-
mazkodóképességû származásainak
használatát kell segítenünk. 

Az intenzívebben kezelt gazdasági
erdõk és faültetvények számára pedig a
növénynemesítésnek kell a jelenleginél
szélesebb fajtaválasztékot biztosítania.

Nyitott maradt viszont a kérdés,
hogy ha a jövõben elõzetes kutatási
ismeretek (származási, klónvizsgálati
kísérletek, genetikai információk stb.)
nélkül, kísérleti modell programok
alapján használunk fel erdészeti sza-
porítóanyagot, az biztonsággal szol-
gálja-e a jövõ erdõgazdálkodóinak az
érdekét? 

Biztos-e, hogy az „ismeretlen termõ-
hely, ill. növekedési potenciállal ren-
delkezõ szaporítóanyag” szavatolni
fogja az erdõ egészséges fejlõdését év-
tizedeken át? Lesz-e lehetõségünk,
hogy a gazdálkodási tapasztalatok nél-
kül behozott szaporítóanyagok (új
származások, taxonok, fajták) viselke-
dését (alkalmazkodás, genotípus vs.
termõhely-kölcsönhatás stb.) gazdálko-
dói eszközökkel lekövethessük a vál-
tozó természeti környezetben?

Az intenzíven kezelt erdõk és faül-
tetvények esetében jelenleg egysze-
rûbbnek tûnik a válaszadás. A magyar
agrárkormányzat hosszú távon 25% kö-
rüli faállomány-borítottsági aránnyal
számol. A távlati cél elérését nemcsak
az erdõtelepítések révén lehet elérni,
hiszen az új szabályozási és földhasz-
nosítási keretek között lehetõség van
faültetvények, fásítások telepítésére is. 

A faültetvények szélesebb körben
történõ elterjedése várhatóan újból elõ-
térbe fogja hozni a fajtanemesítést és
fajtakísérletezést is. Az utóbbi években
az ültetvényes fatermesztés „újrafelfe-
dezése” valamint az energetikai fajták
megjelenése a fajtahasználat – és átté-
telesen – a fajtakísérletezés megújulá-
sára adhat reményt. 

A fajtakísérleti munkát végzõ hiva-
tali munkatársak ebben a reményben
konzultáltak Ugron Ákos Gábor helyet-
tes államtitkárral, kifejtve, hogy míg a
nemesítõk és fajtabejelentõk által vég-
zett kísérletek a fajtajelöltek teljesítmé-
nyének elõzetes megismerését szolgál-
ják, addig a hatósági erdészeti
fajtavizsgálatokat ezektõl függetlenül,
azaz részrehajlás nélkül kell elvégezni. 

Az erdészeti fajták döntõ többsége
a gyorsan növõ – akác, fûz, nyár – fa-
fajokból kerül ki, de a fenyõ magter-
mesztõ ültetvény fajták jelenleg is
különlegességnek számítanak. Az er-
dészeti fajtaelismerés munkatársainak
komoly fajtakísérleti és fajtaértékelési
módszertani kutatást és fejlesztést kel-
lett végezni, hogy az egy genotípust
tartalmazó vegetatív szaporítású klón-
fajták és többkomponensû, vetõmagot
termõ magonc, illetve klón magter-
mesztõ ültetvények is értékelhetõek le-

Dr. Bach István átveszi az emlékplakettet Lukács József NÉBIH-elnökhelyettestõl, nö-
vénytermesztési és kertészeti igazgatótól, és dr. Oravecz Mártontól, a NÉBIH elnökétõl
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gyenek az állami fajtaelismerés rend-
szerében. 

Az erdészeti fajták vizsgálatát a
szántóföldi és kertészeti fajták vizsgá-
latára kialakított országos fajtakísérleti
állomási hálózat keretében nem lehe-
tett teljes mértékben megoldani. Ennek
több oka is van: például a nagy terület-
igény, a hosszú vizsgálati idõ és ezek
gazdasági kihatásai. Más természetû
ok, hogy a jellegzetes erdészeti termõ-
helyi körülményekre (hullámtér, ho-
mok stb.) és külterjes kezelésre szánt
fajták szántóföldi környezetben kapott
eredményei nehezen lennének kiter-
jeszthetõk a várható felhasználási terü-
let viszonyaira. 

Ezért a gazdaságiérték-vizsgálatokat
üzemi fajtakísérleti rendszer felállításával
végezték, bevonva erdõgazdaságokat,
szövetkezeteket, késõbb magánerdõgaz-
dákat a kísérleti parcellák telepítésébe,
nevelésébe. A szakterületen folyó fajta-
vizsgálatokban a már hagyományosnak
mondható fafajok (nyár, fûz, akác) erdé-
szeti és energetikai célú fajtái mellett új
növényfajok bejelentett fajtáit (pl. csá-
szárfa) is vizsgálnia kell a NÉBIH Nö-
vénytermesztési és Kertészeti Igazgató-
ság munkatársainak. Új termesztési célok
(pl. energetikai, méhészeti célú fajták) is
bekerültek a vizsgálatok körébe.

A fajtavizsgálatok tehát új elemekkel
kiegészülve folytatódnak, de az elmúlt
évtizedek negatív tapasztalatai – az úgy-
nevezett fenyvesítési, illetve cellulóz
nyár programok – óvatosságra intenek.
A faültetvények intenzív gazdálkodás
mellett mûvelhetõk nyereségesen. A te-
lepítéshez jelentõs kezdeti befektetés
szükséges, de az ápolási és növényvé-
delmi munkák is komoly költségekkel
járnak. 

A hazai termesztési gyakorlatban is-
meretlen fafajok és fajták jelentõs ter-
mesztési kockázatot jelentenek. Ter-
mesztési tapasztalatok és a fajták
ismerete nélkül az ültetvényekbe fek-
tetett tõke nagyon nagy megtérülési
kockázatot hordoz. A fajtaelismeréshez
szükséges kísérletek ezt a kockázatot
csökkentik, hiszen a jogszabályokban
elõírt teljesítmény- és gazdaságiérték-
vizsgálatok eredményei alapján meg-
határozhatók a fajták pozitív és negatív
tulajdonságai egyaránt. A vizsgálatokat
végzõ növénytermesztési hatóság az
eredmények objektív értékelését kell
hogy biztosítsa. 

A tavalyi évben a Mezõgazdasági
Múzeumban tartott „125 éves a Fajtakí-
sérlet” programsorozattal lezárult a ju-
bileumi megemlékezés. 

A rendezvénysorozatnak egy jelen-
tõs hozadéka lett a jövõre nézve; a
konferencián és a terepi bemutatókon
felmerült kérdések alapján, úgy tûnik,
elindult egy vitáktól sem mentes kon-
zultáció, ahol a szakmai és a termelõi
szempontok ütköztetésére kerülhet sor
a fajtanemesítõk, a honosítók, a fajta-
felhasználók és a hivatali munkatársak
között. 

A klímaváltozás erõsödõ hatásai és a
növekvõ piaci igények mellett az infor-
mációk megosztása és az eredmények
közös megbeszélése szakmai érdek. En-
nek szellemében a növénytermesztési
hatóság szakemberei folytatni kívánják
a közös tanácskozásokat minél széle-
sebb szakmai közönség bevonásával.
Az erdészeti szaporítóanyagok vizsgála-
ta, nyomon követése és a fajtakísérle-
tek fontossága a jövõben sem kérdõje-
lezhetõ meg, amelyhez szükséges az
erdészeti ágazat minden szereplõjének
együttmûködése, hiszen ez a közös ér-
dekünk.

A növényi fajtakísérletezés jubileu-
ma sajátosan egybeesett az erdészeti
fajtaelismerés 45. születésnapjával,
amelyet a nemesnyár alap-fajtaválasz-
ték elismerésétõl (1972) számíthatunk. 

A fajtavizsgálat és fajtaelismerés te-
rén Magyarország volt a világon az elsõ
olyan ország, ahol az erdészeti fajták a
szántóföldi és kertészeti növényfajták
sémáját követve épültek be az állami
fajtaelismerés rendszerébe. 

Az erdészeti fajtakísérletek Tomcsá-
nyi Pál akadémikus kezdeményezésé-
re és támogatásával indultak, és azóta
a fajtahasználat szerves részévé vált a
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hazai erdészeti gyakorlatnak, nagyban
hozzájárulva a fatermesztési hozamok
növeléséhez. 

A vizsgálatokon és kísérleteken ala-
puló állami fajtaelismerés rendszere
biztosította, hogy a hazai körülmények
között alkalmatlan fajták nem kerültek
termesztésbe. A NÉBIH Erdészeti és
Energetikai Szaporítóanyag-felügyeleti
Osztály munkatársai most és a jövõben
is azon fognak dolgozni, hogy megbíz-
ható, ökológiailag stabil, jó teljesítmé-
nyû és gazdaságosan termeszthetõ faj-
ták kerüljenek a köztermesztésbe. 

A fajtavizsgálók és -nemesítõk együtt-
mûködése, a földmûvelésügyi kor-
mányzat hathatós erkölcsi és anyagi tá-
mogatása tette lehetõvé az objektív
fajtaelbírálást. 

Itt szeretnénk köszönetet mondani
valamennyi partnerünknek az állam-
igazgatás, a tudomány és oktatás terü-
letérõl, és annak a sok-sok gyakorlati
kollégának a segítõ közremûködéséért,
akik önzetlen szakmai segítségükkel,
gyakorlatias észrevételeikkel és „tõmel-
letti” tapasztalatukkal támogatták
munkánkat. Hasonló együttmûködésre
és eredményekre lesz mindnyájunknak
szüksége az elkövetkezõ 45 évben is.

Képek: NÉBIH, dr. Bach István
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Szakirányú továbbképzések 
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A Soproni Egyetem Erdõmérnöki Kara a 2018/2019. tanév õszi
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• vadgazdálkodási igazgatási szakmérnök, illetve szakirányító

Jelentkezés

Határideje: 2018. augusztus 15.
Módja: a kitöltött jelentkezési lapot és a végzettséget igazoló ok-
levél másolatát kérjük eljuttatni az emk-dekani@uni-sopron.hu
címre.

Kérjük, hogy azok is erõsítsék meg a jelentkezésüket a doku-
mentumok újbóli megküldésével, akik az elõzõ felhívásra már je-
lentkeztek, de a kis létszám miatt a képzés nem indult.

A jelentkezés elfogadásáról és a konzultációk idõpontjáról 2018.
augusztus 22-ig e-mailben küldünk értesítést.

SOE EMK


